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------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 
 

Vítězství kříže 
 

Na úvod tohoto Zpravodaje se hodí pár slov z homilie uplynulé desáté neděle  
v mezidobí B: Když Adam pojedl ze stromu, Hospodin na něj zavolal: „Adame, kde jsi?“   
V předcházejících verších několikrát Hospodin volá k bytí, existenci, zve ke spolupráci 
a nyní také volá člověka k další spolupráci, k dalšímu stupni, úrovni života, a mezitím 
už se stal prvotní hřích. Napadá mě, že když se Hospodin odvolává na zákaz jíst ze 
stromu poznání dobrého a zlého (v den, kdy bys z něho pojedl, propadneš smrti – smrtí 
zemřete – pravděpodobně pokus přeložit nepřeložitelný hebrejský intenziv); slovo 
zákaz má v řeckém překladu tvar „entolé“ – podobně jako opravdové přikázání.  
Zde se domnívám, že je to úplně první přikázání pro člověka, takové „minidesatero“  
či předobraz desatera. Je také zvláštní, že Septuaginta zde pro výraz strom používá  
tvar dřevo – xylon – to už nás nevyhnutelně vede až vítěznému dřevu: dřevu kříže.  
Smutná a typická je pro člověka snaha nenechat na sobě vinu, proto ji svádí na ženu. 
Tím dokonce obžalovává Hospodina, takovou ženu jsi mi dal, která mě navedla. Ani žena 
na sobě nechce nechat vinu a tak poukazuje na hada, že ji vlastně obelhal a ona se 
nechala svést; zde je zase použit neobvyklý výraz – had ji „překročil, pošlapal“ –  
a vzpomeňme: východní církev používá výraz: Kristus svou smrtí moc smrti pošlapal  
– překročil, potřel. 
Podle teologické antropologie se Hospodin hada už na nic neptá, protože není možné 
se dopátrat původu a příčiny zla. Ustanovení nepřátelství mezi hadem a ženou vyznívá 
jako akt smlouvy; potomstvo ženy bude jednou Maria, ze které se narodí Kristus: 
potřelas hlavu hada pekelného, 
oroduj za nás, vždy u Syna svého.  
Církev ve své tradici tento verš už dlouho 
označuje za protoevangelium – tedy 
z tak hluboké doby v zahradě první Adam 
činí první vinu a druhý Adam, Kristus, 
pak z mnoha generací bude tuto vinu 
napravovat. Jak dávno je už zde 
zakomponována velká naděje z Kristova 
vítězství kříže – dřeva. 
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V poslední neděli jsme také odpovídali na žalm 130: Z hlubin volám k tobě, Hospodine, 
Pane, vyslyš můj hlas – v hebrejském textu ty hlubiny bezedné zní jako „mim-ma akím“ 
– slyšíme, jak se to všechno na člověka lepí, jak si nemůže vlastní silou pomoci. Když 
se odrazí, tím více do toho bahna zapadne, není síla, která by ho vytáhla, jedině 
Hospodin. Když budeš střežit, Hospodine anomie – nepravosti, nezákonnosti, Pane, kdo 
obstojí? A na závěr: Hospodin vykoupí Izrael ze všech jeho nezákonností, provinění; 
my víme, jak nás vykoupí ze všech nezákonností: svou smrtí na kříži. Těmito slovy 
vám všem přeji co nejvěrnější setrvávání se slovem Božím, které nás vede ke spáse. 
 

• P. Tomáš Kvasnička 
 

Krátké aktuality 
 

Pozvání na oslavu jubileí a poděkování za službu otce Tomáše  
 

V pátek 21. června při mši sv. v 17:00 poděkujeme v kostele sv. Bartoloměje za dar 
života otce biskupa Josefa (75 let), otce Jana (50 let) a otce Piotra (40 let).  
Zároveň poděkujeme i za několikaleté působení otce Tomáše v pardubické farnosti.  
Mši sv. bude předsedat otec biskup a kázat otec Tomáš. Po bohoslužbě bude příležitost 
k setkání na farní zahradě, kde bude zajištěno i občerstvení.  
 

Změny bohoslužeb o prázdninách  
 

O prázdninách nebudou nedělní mše sv. v klášterním kostele v 10:00 a polední mše sv. 
v kostele sv. Jana Křtitele. Ve všední dny zůstávají pravidelné mše sv. v 6:30 u sv. Jana 
Křtitele a všechny večerní bohoslužby ve dnech pondělí až pátek budou v 18:00  
v kostele sv. Bartoloměje. Vzhledem k odchodu otce Tomáše nebudou už od července 
slouženy mše sv. ve Svítkově. U salesiánů bude v neděli sloužena pouze mše svatá  
v 9:00. Na nástěnkách budou vyvěšeny nové rozpisy mší svatých sloužených v našich 
farnostech. Zároveň tyto informace naleznete na webových stránkách farnosti.  
 

Úřední hodiny o prázdninách 
 

Vzhledem k dovoleným budou úřední hodiny omezeny pouze na úterý a čtvrtek  
9:00–11:00. To však neznamená, že nemůžete přijít na faru či do kanceláře i v jiné  
dny či hodiny a zkusit zazvonit. Jistější je však si schůzku (zvláště s knězem) předem 
domluvit i telefonicky.  
 

Čtvrteční adorace 
 

Pravidelná tichá adorace v kostele sv. Bartoloměje bude probíhat i o prázdninách. 
Vzhledem k večerní bohoslužbě bude vystavena Nejsvětější svátost hned po mši sv., 
tedy už kolem 18:30. Ukončení bude jako obvykle ve 20:30. Je povzbuzující, že tuto 
příležitost k modlitbě využívá stále více lidí.                                                                             
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Pouť Řím 2025 
 

Pokud máte zájem ve Svatém roce s farností putovat do Věčného města, naleznete více 
informací na straně 7. Přihlašovat se můžete na webu farnosti už od středy 19. června.  
 

Hospodaření farnosti za rok 2023 
 

Na stolku v kostele nebo na webových stránkách pod odkazem „ekonomická rada“ 
naleznete koncem června zprávu o hospodaření farnosti za minulý rok. Na ERF 
probíhá debata, jak do budoucna co nejlépe připravit přehled hospodaření, aby farníci 
byli dobře informováni a také vnímali, že jejich finanční spoluúčast je nezbytná pro 
život a rozvoj farního společenství i svěřeného majetku.  
 

Oslava svátku sv. Bartoloměje – patrona farnosti 
 

V závěru prázdnin bude naše farnost slavit svátek svého patrona sv. Bartoloměje. 
Chceme se tento den modlit za sebe i za celé město a také k oslavě přizvat ty, kteří  
nenavštěvují pravidelně bohoslužby, ale mají náš kostel rádi. Proto poutní slavnost 
zahájíme koncertem v sobotu 24.8. v 19:00. V neděli budou poutní mše sv.  
v tradičních časech a odpoledne v 15:00 bude kostel otevřen pro všechny ty,  
které zajímá historie chrámu. 
 

Duchovní obnova pro seniory  
 

Po loňské premiéře jsou senioři farnosti opět zváni do Slavoňova na duchovní obnovu 
s P. Janem Uhlířem. Odjezd z Pardubic bude neděli 15. září odpoledne a návrat  
ve středu 18. září po obědě. Protože je kapacita omezena na 20 míst, je nutné se co 
nejdříve přihlásit u paní Heleny Strouhalové (tel.: 608 377 194, cindicka@seznam.cz), 
která zajišťuje nejen organizaci, ale i stravování.  
 

Kurz Alfa  
 

Na podzim proběhne další Kurz Alfa. Více informací se dozvíte na str. 9.  
Na následující straně si pak můžete přečíst i svědectví účastníků.  
Od září se na závěr nedělních bohoslužeb budeme modlit za Kurz Alfa i za vedení 
Duchem svatým, abychom případně poznali, koho máme oslovit a pozvat.  
 

Farní den – 22. září  
 

Na pastorační radě bylo rozhodnuto uspořádat Farní den v neděli 22. září. Abychom 
zdůraznili, že patříme do jednoho společenství společně s okolními (z Pardubic 
spravovanými) farnostmi, bude ten den dopoledne pouze mše sv. v kostele sv. 
Bartoloměje, a to v netradičním čase 9:30 a večer v 19:00.  
 

Farní den je spojen i s poděkováním za 25 let kněžství otce Jana a slavností přijetí  
do katechumenátu. Po bohoslužbě v 9:30 se přesuneme na farní zahradu, kde bude 
připraveno občerstvení a následný program. Podrobnější informace se dozvíte v září. 
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-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Aktuálně 

Poděkování otci Tomášovi 
 

Otec Tomáš Kvasnička v naší farnosti působil dvakrát: v letech 2005–2009 a pak  
od roku 2019. Bylo to dané především jeho službou v místní věznici. Nyní odchází na 
nové působiště do nedaleké Chrasti. I když se s ním někdy budeme potkávat, rád bych 
mu jménem vás všech za jeho mnohaletou službu poděkoval. Asi budete souhlasit, že 
jeho tichá a věrná kněžská služba spojená se vzdělaností (nejen v biblických 
jazycích) a citlivostí obohacovala a provázela nejednoho z nás. Přeji mu, aby jeho 
kněžské srdce bylo stále naplněno Boží milostí a silou. Ať nadšení z Božího slova  
a Boží moudrost vycházející z jeho úst zasahuje všechny ty, ke kterým je poslán.  
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Zpravodaj – účel, využití, cena 
 

Zpravodaj farnosti vnímám jako důležitý komunikační nástroj ve farnosti a případně  
i mimo ni. I díky vašim příspěvkům můžeme vnímat bohatství prožívání aktivit ve 
farnosti a sdílet radost z akcí, kterých jsme se (ne)zúčastnili. Mnozí z vás Zpravodaj 
čtou na internetu, ale někteří preferují tištěnou formu. Je pěkné, pokud Zpravodaj 
donesete i lidem, kteří do kostela přijít nemohou nebo svůj vztah k víře, církvi či 
farnosti teprve hledají. Proto je dobré vědět, že platba za Zpravodaj není to 
rozhodující. Důležitější je využití. Proto, i když se cena Zpravodaje zvyšuje na 20 Kč, 
nesmí to někomu zabránit, aby ho přestal číst. Pokud ho někomu darujete, vezměte si 
ho samozřejmě klidně i zdarma. Příspěvky na tiskoviny, zvláště za Katolický 
týdeník a Zpravodaj, nevhazujte prosím do kostelní sbírky. V rámci solidarity  
s jinými farnostmi se 20% ze všech kostelních sbírek odevzdává na biskupství, a tudíž 
neplatí, že vše jde stejně do jedné farní pokladny. Děkuji vám všem, kteří se zajímáte  
o dění ve farnosti a tuto sounáležitost s naším společenstvím vyjadřujete kromě jiného 
i čtením (či prolistováním) Zpravodaje. Případné připomínky k jeho obsahu či úpravě 
se nebojte sdělit mně osobně či zástupcům pastorační rady. 
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Skauti zvou do Podskaly 
 

Tradiční skautská mše svatá v Podskale nedaleko Vrbatova Kostelce se 
uskuteční v sobotu 22. června ve 14:00.  
Již mnoho let přicházejí skauti v měsíci červnu do kostela sv. Jana Křtitele v Podskale 
poděkovat za celý uplynulý skautský rok a vyprosit požehnání pro blížící se letní 
skautský tábor.  
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Letošní tábor se uskuteční v krásné přírodě CHKO Železné Hory v obci Vortová  
u Hlinska. Loni jsme zde tábořili poprvé a místo se nám velmi líbilo. Díky podpoře 
Biskupství HK se na toto místo můžeme vrátit i letos a prožít zde čtrnáct dní na louce 
obklopeni lesy a tichem. Věříme, že prožijeme mnoho výzev, nezapomenutelných 
zážitků a dobrodružství. Naučíme se novým skautským dovednostem, upevníme 
přátelství a posílíme sami sebe. Doufáme, že tábor bude i letos nádherným 
vyvrcholením celého skautského roku. 
 

• Za středisko Šestka Pardubice Marta Kohoutková - Želva 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Nabídka výuky náboženství ve školním roce 2024/25  
 

V naší farnosti jsou dvě místa, kde se nabízí výuka náboženství. Děti mohou docházet 
na farní úřad nebo do salesiánského střediska. Možnost přihlášení na náboženství 
bude od druhé poloviny měsíce srpna a to pouze elektronicky. 
 

Výuka na faře:  
 

• Začátek výuky v týdnu od 16. září 2024, skupina A začíná až od října 2024 
• Přihláška pro výuku bude na webu: www.farnost-pardubice.cz 
• Kontakt: Kostelní 92, Pardubice 530 02,  

e-mail: rkf.pardubice@dihk.cz 
 
A. předškoláci a 1. třída Čtvrtek 16:45 – 17:30 A. Lukavská  
 

B. 2. třída                Čtvrtek 15:45 – 16:30 P. P. Antkiewicz      
 

C. 3. – 4. třída  Čtvrtek 15:45 – 16:30 L. Žárská  
 

D. 5. – 6. třída                Čtvrtek 15:45 – 16:30 M. Traxlerová  
 
Výuka u Salesiánů:  
 

• Přihláška pro výuku bude na webu: www.salesianipardubice.cz 
• Podmínkou přihlášení na výuku náboženství u Salesiánů je členství v SKM 

(Salesiánský klub mládeže). 
• Kontakt: Zborovského náměstí 2018, Pardubice 530 02,  

e-mail: caha.jiri@dihk.cz nebo jcaha@seznam.cz 
 
E. předškoláci a 1. -3. třída Pátek 13:30 – 14:45 M. Zimmermanová 

(Katecheze Dobrého pastýře) 
 

F. 4. – 5. třída   Pátek 15:00 – 15:45 M. Traxlerová 
 

G. 6. – 7. třída   Pátek 15:00 – 15:45 J. Caha  
 

H. 8. - 9. třída   Pátek 15:00 – 16:15 P. Kučera  
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Nové nabídky rodičům malých a mladších dětí 
 

1. Katecheze Dobrého pastýře pro děti v Salesiánském centru 
Nově zrekonstruované Salesiánské centrum vytvořilo mj. velmi dobré podmínky  
pro katechezi a výuku náboženství dětí vyčleněním nové učebny. To umožňuje využít  
i celosvětově rozšířený program Katecheze Dobrého pastýře, který bude dětem 
nabídnut už od předškolního věku (asi 3 let) a dětem 1. – 3. třídy od září 2024.  
Děti se účastní katechezí a výuky náboženství v pátek odpoledne v rámci 
střediskového programu.  
 

Katecheze DP se budou konat v době od 13:30 do 14:45. Jejich průběh má jiný režim 
než běžná výuka náboženství. Příchod dětí je „klouzavý“, tzn. že mohou přijít během 
prvních cca 20 minut.  Dítě je přivítáno a vybírá si samostatnou jednoduchou práci, 
kterou už zná nebo hned pochopí.  Následuje prezentace nového tématu z Písma 
svatého nebo liturgie dětem ve skupině podle věku zakončená společnou modlitbou. 
Po ní mohou děti pracovat samostatně na připravených úkolech. Malé děti mohou 
katechezi opustit dříve, závisí to na jejich zájmu a schopnosti se soustředit, které 
budou narůstat postupně. Jde o pedagogický systém podle Marie Montessori 
kombinovaný s katechetickým přístupem, jehož cílem je podporovat komunikaci dětí  
s Bohem, otevřenost k Duchu svatému a vytváření společenství víry. Tyto katecheze 
povede dr. Marie Zimmermannová. Přihlášky viz článek Salesiánského centra.  
 
2. Letní kurz katecheze Dobrého pastýře pro katechety, kněze a rodiče 
Ve dnech 19. – 23. srpna (po – pá) se bude v Salesiánském centru konat také kurz  
o výchově víry dětí ve věku 3–9 let. Je to příležitost získat ucelený vhled do základů 
křesťanské víry a způsobu, jak jej lze nenásilným způsobem zprostředkovat již 
nejmenším dětem. Podle zkušeností lektorek, kterými jsou dr. Marie Zimmermannová 
(KTF UK Praha) a dr. Marcela Roubalová (CMTF UP Olomouc), kurz dává mnoho 
podnětů i pro přípravu biřmovanců a dospělých katechumenů a lidem, kteří se ke 
křesťanské víře vracejí. Mnozí ho prožívají jako svoji duchovní obnovu.  
 

Kurzů se účastní také rodiče malých dětí, kteří hledají přístup k výchově víry  
a inspiraci. Kurz začíná v pondělí 19. 8. ve 14 hod. Bude vyučován ve tříhodinových 
blocích (každý půlden). Končí v pátek v poledne. Je možné se ho zúčastnit i částečně, 
nejlépe v prvních dnech. Obsahuje uvedení do hlavních témat a praktickou práci s 
materiálem pro děti. Podrobnosti jsou uvedeny v přihlášce na tomto odkaze: 
https://forms.gle/5m1frfCAQ6KNa4Fh9 nebo si můžete tento odkaz najít  
na stránkách www.katechezedobrehopastyre.cz v rubrice Novinky.  
 
3. Podpora výchovy víry v rodinách – Kryštofova biblická krabička 
Tato nabídka je určena pro rodiče a prarodiče, kteří sami chápou svoji víru jako  
poklad svého života a dar od Boha, nebo i touží takto ji poznat spolu se svými dětmi.  
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Kryštofova biblická krabička je nástrojem, jak na základě naslouchání Božímu slovu 
pronikat do jeho poselství a na základě „hry“ dětí a rozhovoru toto poselství žít. 
Program nabízí i základní porozumění liturgii křtu a mše svaté a životu z jejich darů.  
Pro rodiče je zpracována příručka a čítanka vybraných biblických textů a další 
materiály postupně zveřejňované na webu. Bonusem je osobní možnost konzultací  
s autorkou, kterou je dr. Marie Zimmermannová. Podrobné informace a možnost 
objednat KBK najdete na webu www.krystofovabiblickakrabicka.cz  
 

• Marie Zimmermannová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Pouť do Říma v roce 2025  
 

Rok 2025 je papežem Františkem vyhlášen Svatým rokem. Využili jsme tedy 
příležitosti a zamysleli jsme se, zda nepodniknout farní pouť do Svatého města.  
Nápad se zdárně rozvíjí, program dostává konkrétnější podobu a v Římě máme už 
rezervované i ubytování. Proto vám předkládáme konkrétnější podobu poutě a 
případně prosíme o přihlášení se, abychom věděli, že je ze strany farníků opravdový 
zájem a v září mohli zaplatit nezbytnou zálohu za ubytování.  
 

Kdy:  8.–17. května 2025 
Jak:  Autobusem (Proč? Levnější způsob, možnost cestou poznati jiná 

zajímavá místa, příležitost se více poznat, …) 
Kam:   Řím a návštěva jiných poutních míst včetně Assisi 
Ubytování: 5 nocí poutní dům Velehrad v Římě, 1 noc v Assisi a v Loretu,  

2 noční přejezdy z/do ČR 
Strava:  ubytování je včetně snídaní, v Římě bude na Velehradě jedna večeře 
Program:  8.5. – odjezd z Pardubic (odpoledne) – noční přejezd 

9.5. – dopolední návštěva Sieny a přejezd do Assisi, ubytování, 
prohlídka  
10.5. – dopoledne Assisi, cestou do Říma návštěva františkánských 
klášterů v Rietském údolí - Greccio (první jesličky) a Fonte Colombo 
(napsání františkánské řehole), ubytování v Římě 
11.-14.5. – pobyt v Římě, návštěva nejvýznamnějších míst,  
včetně projití Svatými branami.  
12.5. – odjezd z Říma, návštěva kláštera v Subiaccu  
(začátek mnišského života sv. Benedikta), příjezd do Loreta 

  13.5. – Loreto, cestou do ČR případně zastávka v Padově 
  14.5. – příjezd do Pardubic 
 

Změna programu vyhrazena.  
 

Cena: cca 15.000 Kč (ubytování, doprava, poplatky)  
+ další peníze na případné vstupné 
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Přihlášky:  Od 19. června na webových stránkách farnosti.   
Pokud bude dostatečný zájem, budete v srpnu e-mailem i v ohláškách 
vyzváni k zaplacení zálohy 5.000 Kč do 5. září. 

Pořadí se určuje podle data přihlášení. Pokud nebude včas zaplacena záloha, rezervace 
propadá a budou osloveni náhradníci. V případě zrušení účasti je zaplacená záloha 
vrácena pouze v případě, že se najde náhradník.  
Těšíme se na společné putování! 
 

• P. Jan Uhlíř a Pavla Pecnová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Konference Charis v Brně 
 

Porevolučním fenoménem života katolické církve v ČR je Charismatická katolická 
konference (dnes konference Charis). Jedná se o několikadenní setkání naplněné 
kvalitními duchovními přednáškami, modlitbou, workshopy i programem pro děti.  
Pro mnohé lidi se jedná i o každoroční duchovní obnovu spojenou se setkáním se 
zajímavými lidmi. Není to komorní záležitost. V pavilonu brněnského výstaviště se 
sejde každý den přes 5 000 lidí.  Je možné přijet na jeden i více dní. Letošní konference 
se koná ve dnech 10.-14. července - více informací včetně přihlášky najdete  
na www.konferencecharis.cz. 
Sám jsem dlouho odolával a díky mnohým předsudkům jsem neměl odvahu na tuto 
akci zavítat. Nakonec jsem byl mile překvapený a zjistil jsem, jak i jeden den mě 
dokáže osvěžit a duchovně naplnit. Proto bych vám chtěl nabídnout zavítat do Brna 
alespoň na jeden den společně. Můžeme jet autem nebo vlakem. Jednalo by se o pátek 
nebo sobotu (podle možností zájemců). Kdo by měl tedy zájem účastnit se konference 
se mnou, přihlaste se mi do 23. června (tel.: 777 339 233, uhlir.jan@dihk.cz).  
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Evangelizační kurz v Hradci Králové – 2. ročník 
 

Od září 2024 do ledna 2025 bude v královéhradecké diecézi probíhat 2. ročník 
Evangelizačního kurzu „Pojďte a uvidíte!“. Kurz je určen pro všechny katolíky, kteří 
chtějí nadále rozvíjet svůj osobní vztah s Kristem a zároveň se formovat v oblasti 
evangelizace. Cílem kurzu je pochopení a ujasnění toho, co je to evangelizace, proč  
je evangelizace pro život církve a pro osobní vztah s Kristem podstatná a také hledání 
osobního poslání při hlásání evangelia. Během kurzu proběhne evangelizace  
„v terénu“, které bude předcházet praktická i duchovní příprava.  
Kurz bude probíhat po dobu pěti víkendů (od pátečního večera nebo sobotního rána  
do nedělního odpoledne). Termíny víkendů jsou následující: 21.–22. září 2024, 12. 
–13. října 2024, 9.–10. listopadu 2024, 13.–15. prosince 2024 a 10.–12. ledna 2025.  
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Během víkendového setkání můžete čekat přednášky, mši svatou, modlitbu, 
praktickou práci v malých skupinkách a další. První čtyři víkendy budou probíhat  
u sester salesiánek v Hradci Králové a poslední víkend proběhne na Hoře Matky Boží  
v Králíkách, kde povede P. Vojtěch Kodet duchovní obnovu. Přihlásit se můžete      
do 6.9. 2024 na webu www.bihk.cz/evangelizace/evangelizacni_kurz nebo na e-
mailu: evangelizace@dihk.cz. K přihlášce je třeba napsat motivační dopis, ve kterém 
krátce popíšete, proč a s jakým cílem byste kurz chtěli absolvovat. Koordinátorkou 
kurzu je Julie Němcová (tel.: 731 604 076). Dále jsou v organizačním týmu Mons. Jan 
Paseka, P. Jan Uhlíř, P. Jan Linhart, sestra Jana Svobodová, FMA a pozvaní hosté. 
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Kurz Alfa 
 

Na podzim tohoto roku bude v naší farnosti opět probíhat Kurz Alfa. Jedná se o cyklus 
diskusních večerů (nejen) pro všechny hledající, kteří přemýšlí nad smyslem života, 
zajímají se o křesťanství a chtějí se o své myšlenky podělit nebo naslouchat druhým.  
 

Jednotlivá setkání se budou konat každý čtvrtek od 3. října do 12. prosince 2024 od  
19 hodin na faře. Začneme lehkou večeří, která dává účastníkům možnost vzájemně  
se seznámit, poté následuje přednáška na téma večera a diskuse v menších 
skupinkách. Zájemci se mohou přihlásit prostřednictvím e-mailu: 
kurzalfapardubice@gmail.com Během prázdnin budou v kostelích k dispozici 
letáčky s informacemi, kterými můžete pozvat vaše přátele k účasti na kurzu.  
 

Zároveň moc prosíme o modlitbu. 
 

 
 

• P. Jan Uhlíř 
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Svědectví z Kurzu Alfa a Beta  
 

Poprosili jsme účastníky loňského kurzu Alfa, aby napsali nějaké svědectví a přiblížili 
ostatním smysl a plody těchto setkávání.  Byli jsme překvapeni jejich otevřeností  
a s jejich souhlasem (ale bez jména) některá uveřejňujeme, abychom mohli Pána společně 
chválit za vše, co v jejich životech učinil. Někteří se budou dále připravovat  
ke svátostem a koncem září vstoupí do katechumenátu.  
 

Hledající, v dětství pokřtěný 
Nedovedu si představit, jak jinak bych se dostal k tomu, abych začal chodit do kostela 
mezi – z mého dřívějšího pohledu – uzavřenou a pevně semknutou komunitu věřících  
a spravedlivých křesťanů, kteří ostřížím zrakem sledují, aby nebyl jejich kostel 
znesvěcen přítomností hříšného a neznalého návštěvníka, který se navíc neumí chovat 
na mši a neví, co se sluší a patří. 
 

Kurzy mně přinesly nová setkání s novými lidmi, které když potkám v běžném 
prostředí, všechny do jednoho rád uvidím a rád se s nimi zastavím na kus řeči. Zároveň 
mi umožnily poznat lidi z jiné společenské/lidské/kulturní/duchovní bubliny. Teď 
myslím konkrétně lidi pracující v charitách, hospicích, lidi, kteří se starají  
o kostely… Dopis psaný Pánu Bohu ve Slavoňově byl velmi silný zážitek a večerní 
modlitba v kostele... to byla neuvěřitelná síla, která mi dala impulz a odvahu a sílu 
konečně po letech požádat člověka, kterému jsem moc ublížil – moji bývalou ženu –  
o odpuštění. Po našem setkání s bývalou ženou se mi zcela otočilo vnímání mé vlastní 
přítomnosti v kostele. Do té doby jsem přicházel do kostela s tím, že si nezasloužím a 
nemohu si dovolit se na Boha s čímkoliv obrátit a nemám právo se ani modlit, protože 
jsem ten nejhorší na světě, který není hoden vůbec ničeho. Nyní tam stojím jako 
pokorný človíček, který sice zhřešil a zaslouží trest, ale zároveň s vědomím, že i já 
smím doufat v odpuštění, když mi žena odpustila.  
 

A ještě poslední věc, kterou mi Alfa dala: Po 24 letech podnikání, kdy jsem vždy já byl 
ten, kdo prostě musí vždy znát řešení, když si nikdo jiný ve firmě neví rady, od tech-
nických problémů ve výrobě, přes úbytek zakázek až po neplatící zákazníky, jsem 
najednou poznal, že se mohu obrátit výš a poprosit, požádat a doufat, že na to vlastně 
vůbec nejsem sám. A to je opravdu ohromná úleva. Moc děkuji za tuto možnost  
a novou šanci.  
 

Hledající  
Chtěla bych říct, že to byl pro mě nezapomenutelný rok. Účast na Alfě a především  
na Betě pro mě znamenala možnost pravidelných setkání s lidmi, na kterých jsem se 
většinou cítila jako v kruhu vlastní rodiny. K mému vlastnímu překvapení jsem se 
nejen nezdráhala sdílet někdy i velmi osobní zážitky, ale navíc jsem je sdílet chtěla  
a sdílela jsem je ráda. Nebylo pro mě ani tak důležité právě probírané téma, ale 
atmosféra a hmatatelná Boží přítomnost.  
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Jsem ráda, že jsem se díky Alfa víkendu odvážila i osobní účasti na bohoslužbách  
(a to krůček po krůčku, protože všudypřítomné zlo člověka od tohoto úmyslu urputně 
odrazuje). S pokorou a vděčností děkuji za vše, co jsem mohla za tento rok v rámci 
těchto kurzů prožít. Vím, že bez těchto společných večerů  by můj vztah s Bohem 
nebyl tam, kde si myslím, že dnes je… 
 

Praktikující věřící 
Kurz Alfa mi moc pomohl vyčistit moji životní cestu s Bohem a trochu víc prožívat 
život v naději, lásce, radosti a klidu. Doufám, že mi to vydrží co nejdéle. Jsem vděčná 
Kurzu Alfa za nová kamarádství a přátelství. Bude mi trochu smutno, že končíme, ale 
moc chci poděkovat otci Jendovi a také celému týmu. 
 

Hledající  
Oba kurzy mě jen ujistily, že jsem na správné cestě ve vztahu s Bohem, a že nastal ten 
pravý čas. Děkuji vám všem za vaši obětavou práci a podporu, jsem šťastná, že jsem 
měla tu možnost vás všechny poznat a že tomu tak bude i nadále. Nejsilnějším 
zážitkem byl pro mne pobyt ve Slavoňově. 
 

Nedávno pokřtěná 
Jsem pokřtěná nedávno, měli jsme intenzivní přípravu na křest, přesto jsem cítila 
potřebu dalšího poznání a prohlubování mého života s Pánem. Kurz Alfa mi přinesl 
víc, než jsem očekávala. Dal mi nové náhledy a prožitky pro moji další duchovní cestu.  
Potkala jsem zde mnoho úžasných lidí, se kterými jsme sdíleli daná témata, ale i různé 
osobní zkušenosti v životě víry. Všem děkuji za otevřená, někdy i hluboká sdílení, 
kladení otázek a hledání společných odpovědí. Mnohokrát šlo o velmi intenzivní, 
osobní prožitky s Pánem, které se těžko popisují, je potřeba je zažít, prožít... 
 

Hledající 
Díky těmto kurzům cítím klid v duši a snazší překonávání životních překážek, které 
jsou v mém životě. Děkuji za pomoc při řešení otázky církevního nesvátostného 
manželství, za možnost cesty vedoucí ke křtu a pochopení duchovního vnímání světa. 
Všichni účastníci výše uvedených kurzů jsou velmi vstřícní, milí a přátelští.   
Děkuji především organizátorům těchto setkání za jejich přístup k vedení zajímavých 
rozhovorů a společných diskusí vedoucí k pochopení duchovního rozměru vedoucího  
k Bohu. 
 

Starší praktikující věřící 
Neměla jsem žádnou představu, co nás všechny čeká. Dnes, téměř na konci Bety už 
vím, že to bylo zásadní rozhodnutí nejen pro mne, ale i pro každého z nás. Byla to 
úžasná doba zajímavých přednášek, otevřených osobních diskuzí a přínosných 
setkávání. Zejména mě zaujalo a hodně obohatilo téma odpuštění a smíření. 
Slavoňov – to byl víkend plný nezapomenutelných zážitků.  
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Víkend, který mě oslovil, povznesl a ukázal mi, že Bůh už není někde tam daleko, ale  
je tady, se mnou. Aniž bychom si to uvědomovali, vznikaly mezi námi pevné vazby  
a spojení. Otevřela se mi nová cesta – a jak jednou říkala Jana – nová rodina. Drží nás 
spolu Bůh a víra, proto to všechno tak krásně na sebe navazovalo a fungovalo. 
Teď jen doufám, že všechno neskončí zavřením dveří 13. června. Vytvořili jsme 
jedinečné společenství, hledejme cestu, jak pokračovat dál. 
 

• Lenka Erbanová a P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Opravy průčelí kostela sv. Bartoloměje  
se ujme zkušená pardubická firma 
 

Výběrové řízení na dodavatele první části opravy pláště kostela sv. Bartoloměje 
vyvolalo zájem řady stavebních společností zabývajících se opravami nemovitých 
kulturních památek. Ze čtyř podaných nabídek byla komisí vybrána ekonomicky 
nejvýhodnější nabídka společnosti L O U Č K A Pardubice s.r.o., která rovněž splnila 
všechna požadovaná kritéria odborné způsobilosti a kvality referenčních zakázek. 
Výsledky její práce lze vidět například na hradě Kunětická hora, kde se podílela na 
rekonstrukci kaple a starého paláce nebo u rekonstrukcí zámku v Pardubicích či 
Slatiňanech. V nejbližší době dojde k předání staveniště a zahájení prací na stavební 
obnově západního štítu lodi a předsíně. Zahrnuty budou rovněž speciální 
restaurátorské práce kamenných prvků, plastiky Ukřižovaného Krista nad hlavním 
portálem a mozaikové výzdoby zhotovené podle návrhu Mikoláše Alše zobrazující 
české světce – sv. Ludmilu, sv. Václava a sv. Prokopa. Harmonogram prací počítá  
s dokončením oprav do konce října tohoto roku. 
 

• Lukáš Pavlík, člen ERF    
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Význam oltáře (4. část) 
 

Kristovo světlo ať ozáří oltář 
Oheň na oltáři je především přirozeným zdrojem světla. Světí-li se nový oltář, pověřuje 
biskup jáhna, aby ho ozdobil světly svící, to vše doprovází slovy modlitby: "Kristovo 
světlo ať ozáří oltář a ať vyzařuje i z těch, kdo mají účast na večeři Páně..." Kristus sám 
o sobě mluví jako o světle: "Já jsem Světlo světa; každý, kdo mě následuje, nebude bloudit 
ve tmách, ale bude mít světlo života" (J 8,12). Slavnostně osvětlený oltář se tak stává 
privilegovaným místem modlitby a můžeme ho i chápat jako jakýsi maják ukazující 
poutníkům cestu, svícen, který se nedává pod nádobu, ale na podstavec... Na oltáři se 
zpřítomňuje eucharistická oběť, zde se sám Kristus zjevuje, sice ukrytý pod způsobami 
chleba a vína, ale v záři mnoha světel a vonného dýmu kadidla.  
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Podobný obraz popisuje i Jan ve svém Zjevení, zde se mezi zlatými svícny objevuje 
opět Kristus, tentokrát ve skvostném kněžském rouchu se zlatým pásem (Zj 1,13).  
Je mocným veleknězem, který vystoupil až před Boží tvář, schopný soucitu s našimi 
slabostmi, protože zakusil na sobě všechna pokušení jako my, ale hříchu se 
nedopustil... (srov. Žd 4, 14). Na závěr zmiňme ještě Origena: "Ať je každý z vás 
připravený dlít na modlitbách, ve dne v noci přinášet Bohu naléhavé prosby a předkládat 
mu oběti svých modliteb... Každý takový patří k těm, z nichž Ježíš staví oltář."  
 

• P. Radek Martínek 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Svatojakubská cesta  
vede i přes území pardubické farnosti  
 

Východočeská trasa Svatojakubské cesty je dlouhá 256 
km. Začíná na Broumovsku, vede například přes Hronov, 
Červený Kostelec, Kuks, Jaroměř, Pardubice, Němčice, 
Kokešov, Přelouč, Kladruby nad Labem, Kutnou Horu  
a ve Vlašimi se napojuje na Jihočeskou trasu. V celé 
Evropě je přibližně 110 tras, které se postupně propojují  
a vedou ke hrobu sv. Jakuba do Santiaga de Compostela 
ve Španělsku. S cílem více propagovat tuto cestu v našem 
kraji jsme během roku 2023 s podporou Pardubického 
kraje a něko-lika obcí instalovali 17 pískovcových svato-
jakubských patníků. Každý patník je stejně jako ve 
Španělsku označen reliéfem mušle hřebenatky, která je 
symbolem svato-jakubských poutníků, dále šipkou, která 
ukazuje směr cesty a počet kilometrů do Santiaga de Compostela. V Královéhradeckém 
kraji jsme letos instalovali 14 svatojakubských patníků, farnost Kutná Hora a Sedlec  
(u kostela sv. Jakuba v obci Jakub-Církvice) mají taky svůj svato-jakubský patník.  
Tím je celá Východočeská trasa lemovaná symboly, která jsou znamením poutní cesty 
nejen pro poutníky, turisty, ale i místní. Jsou pozváním na cestu.  
 

Letos v lednu jsme požádali Pardubický kraj o podporu posledního patníku v Pardubickém 
kraji, který by měl být v Kokešově u kapličky a studánky a svatojakubské lavičky v Semíně.   
Svatojakubský patník v Kokešově bude požehnán po mši svaté 15.9.2024. Projekt byl 
podpořen částkou 18 000 Kč a chybí nám 12 000Kč. Pokud nás podpoříte, budeme rádi. 
Číslo účtu je 1200544349/0800, VS 1509 (datum slavnosti v Kokešově). Finanční 
prostředky, které nám přijdou navíc, poskytneme farnosti Pardubice zpátky.   
 

Buen camino! 
 

• Zdenka Kumstýřová, Centrum svatojakubských poutníků Přelouč, Orel Jednota Přelouč                
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Pronájem zvonice u kostela sv. Bartoloměje 
 

Začátkem roku paní Anna Hofericová ukončila činnost prodejny 
Bartholomeum, která ve zvonici sídlila od roku 1991. O tomto 
svém úmyslu nás všechny informovala s dostatečným předsti-
hem, a tak se lidé i zajímali, jak bude prostor nově využit.  
I díky její pomoci se postupně přihlásilo několik zájemců.  
Vážný zájem nakonec projevil pouze jediný, místní architekt 
Zdeněk Balík, který chce prostor využít jako kancelář či ateliér. 
Účel využití a pronájem byl projednán na ekonomické radě 
farnosti a po schválení z biskupství byla uzavřena nájemní 
smlouva na dobu 3 let.  
 

• P. Jan Uhlíř     
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Dny evropského dědictví 
 

V sobotu 7. září proběhne jako každý rok celonárodní akce Dny evropského dědictví.  
I my se chystáme přidat. Letos znovu otevřeme návštěvníkům kostel sv. Bartoloměje, 
kostel Zvěstování Panny Marie a zpřístupníme katakomby. Zvonici letos neotevřeme 
pro malý zájem v posledních letech. V kostele sv. Bartoloměje je naplánována 
přednáška O významu osobnosti Viléma z Pernštejna, kterou si připravuje pan 
profesor Petr Vorel v rámci probíhajícího roku Vojtěcha z Pernštejna.  
Také je připravován koncert panem profesorem Jiřím Kuchválkem.  
S historií kostela Zvěstování Panny Marie bude návštěvníky seznamovat pan Jan 
Rohlík a katakomby si znovu bere na starost pan Hrdlička. Oběma chci velmi 
poděkovat za dlouholetou obětavou službu v rámci této akce a také panu Zdeňkovi 
Nejezchlebovi, který se letos nemůže zúčastnit, ale celá léta vždy obětavě prováděl 
návštěvníky našimi kostely a seznamoval je s jejich historií. Budeme moc rádi, pokud 
se zapojíte do zajištění pořadatelské služby v obou kostelích. 
 

• Pavla Bednářová 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Napsali jste 

Víkend v Novém Městě nad Metují s Malým princem 
 

V pátek 17. 5. 2024 vyjela parta dětí z kostela na víkend do Nového Města nad Metují. 
A jak nám nadpis napovídá, provázel nás Malý princ. V průběhu víkendu jsme 
poslouchali stejnojmennou audioknihu a řešili téma přátelství. Naučili jsme se nové 
písničky, modlit se růženec a zamýšleli jsme se nad tím, co nám jde a co nás baví.  
Měli jsme také krásný výlet se mší svatou, a dokonce jsme viděli mloka a slepýše.  
Po tomto bohatém programu jsme si odpočinuli na zmrzlině, na faře při hraní her,  
při míčkové bitvě (v bazénku s míčky), střílením z luku nebo hraním si na hřišti. 
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Za nás za všechny, kteří jsme byli na víkendu v Novém Městě nad Metují,  
moc děkuji P. Jendovi Uhlířovi a manželům i Bětce Kuhnovým. 
 

• Dorotka Kalivodová                                                                                                                                     
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

OteFEST je úspěšně za námi. Děkujeme! 
 

Úryvkem z žalmu 89 jsme vás v minulém čísle zvali na slavnostní otevření 
Salesiánského centra Pardubice. Slova „Šťastný je lid, který dovede oslavovat, chodí, 
Hospodine, v záři tvé tváře,“ byla zvolena zcela správně, protože přesně takový OteFEST 
byl. Cítili jsme společnou radost z dokončeného díla, radost ze společenství, které 
kolem dozařizování domu a příprav na OteFEST vzniklo.  
Děkujeme neuvěřitelným 135 dobrovolníkům, kteří se zapojili do služby. 
 

 
15 



Děkujeme všem, kteří přišli. Mnoho hostů dorazilo i ze vzdálenějších měst, aby si 
prohlédli místo, kde trávili část svého dospívání. Vedle staro-nově vybaveného kostela 
sv. Václava jste mohli zhlédnout i novou výzdobu fasády, která zachycuje čtyři 
principy salesiánské práce s mládeží. Ty ale neprozradíme, nápis na římse vám napoví.  
 

 
Foto: Marek Matula, Člověk a víra 

 

Během slavnostní mše svaté vložil diecézní biskup Jan Vokál do nového oltáře ostatky 
Dona Boska a požehnal vitráž zachycující Pannu Marii podle návrhu malíře Václava 
Sokola. Ten je také autorem návrhu hlavního obrazu v presbytáři, který byl vzhledem  
k jeho nemoci zatím pouze vytištěn na textilii. Po slavnostním otevření zachycujícím 
historii našeho domu a po vydatném obědě z místních Kávovin následovalo odpoledne 
navazující na tradiční Křesťanský festival. Mohli jste zhlédnout vystoupení dětí 
navštěvujících Středisko mládeže a také těch, s nimiž pracuje Centrum Don Bosco  
– z dětských domovů v Dolní Čermné a ve Velkém Meziříčí. Program završil koncert 
„vlídného písničkáře“ Pavla Helana, který pro nás napsal speciální písničku. Slova  
„My jsme Saloši, však už o nás víš, a náš kapelník, je Pán Ježíš!“, jsou také velmi výstižná. 
Bohu díky! A vám všem. Za výbornou atmosféru, kterou jste vytvořili, za vaši pomoc, 
modlitby… Dům jsou pořád jenom cihly, ožívá těmi, kdo jej navštěvují. Přijďte se také 
podívat! Nabídku kroužků, náboženství, prostor apod. na nový školní rok najdete  
o prázdninách na salesiánském webu salesianipardubice.cz 
Více fotek z OteFESTu najdete na Facebooku Salesiánského centra Pardubice. 
 

• Marie Benáková 
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Grilování pro ministranty 
 

V sobotu 1. června 2024 uspořádal 
otec Piotr spolu s Františkem 
Traxlerem grilování pro ministranty  
na farní zahradě. Akce začala v 16:00  
a sešlo se nás 13 ministrantů. 
Zatímco se grilovalo, my ministranti  
jsme hráli fotbal a připravovali 
výzdobu do klášterního kostela.  
Díky Bohu nám přálo počasí a 
nezmokli jsme. Večer jsme ukončili 
modlitbou ve farní kapli. Spali jsme 
na matracích ve farním sále. V neděli 
ráno po společné snídani následovala 
slavnostní mše svatá Božího Těla, která byla ukončená procesím s Eucharistií  
v klášterním kostele. Celou akci jsme si moc užili. Děkuji o. Piotrovi a Františkovi  
za vše, co pro nás ministranty dělají a přeji otcovi Piotrovi k narozeninám požehnání 
od Pána a ochranu Panny Marie. Taky i trpělivost s námi ministranty. 
 

• David Zelenka 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Shrnutí setkání pastorační rady  
 

Ve čtvrtek 6. června se sešla pastorační rada farnosti (dále jen PR). Diskutovala 
problematiku, která byla předem dána programem zveřejněným na stránkách farnosti. 
 

(1) V prvním bodě Tomáš Kučera, Ivona Šislerová a David Špelda představili koncept 
modliteb za ulice. PR jejich návrh schválila a podpořila je v rozpracování 
podrobnějšího konceptu. 
(2) PR diskutovala možnost zapojení dívek a žen v naší farnosti do liturgie. Z diskuse 
vyplynulo, že není zábrana v tom, aby dívky a ženy byly ministrantky a akolytky. Je 
však třeba, aby vykonávání funkce akolytky nebyla motivována touhou po zviditelnění 
se, nýbrž liturgickou potřebou v daném kostele nebo ve starosti o nemocné. 
(3) PR schválila změnu mší sv. během farního dne 22.9.2024 
(4) P. Jan prezentoval zájem o informace, jak je farníky vnímán projekt nového oltáře. 
(5) V závěru PR informovali klíčoví aktéři naší farnosti (P. Jan Uhlíř, Libor Wawrzacz, 
salesiáni, charita, ekonomická rada farnosti) o nadcházejících akcích a o jejich 
činnosti. Příští PR proběhne ve čtvrtek 5. 9. od 19:00 na faře. Všichni jste srdečně 
zváni. Program dalšího setkání naleznete nejpozději týden předem na webu farnosti. 
 

• Petr Kučera                                                                                                                                                   
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Mé první svaté přijímání 
 

V neděli 9. června se uskutečnila v klášterním kostele slavnost prvního svatého 
přijímání. Bylo nás 22 dětí naší farní rodiny. Přijala jsem Pána Ježíše do srdce a nyní 
nejen, že jsem ho přijala, ale mám také čistou duši díky svaté zpovědi. Mám také další 
kamarády, kteří to se mnou prožívali a také přijali Ježíše do svého srdce. Líbily se mi 
písničky, které vybral sboreček a nebyly obyčejné, byly o lásce našeho nebeského Otce. 
Také už můžu přijímat Tělo Kristovo a jsem šťastná, že mě Otec přijal a já Jeho.  
 

• Míša Rohlíková 

 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Otevřené dveře kostelů  

 

„Ačkoliv já jsem méně než nejnepatrnější ze všech křesťanů, byla mi dána milost, 
zvěstovat pohanům nevystižitelné Kristovo bohatství a jasně ukázat všem, jak se 
uskutečňuje ono tajemné rozhodnutí.“ 

Úryvek ze Čtení sv. apoštola Pavla Efesanům 
 

Tento text jsem měla na mysli, když otevřenými dveřmi kostela sv. Bartoloměje 
proudily davy lidí. Noc kostelů začala. Někteří si přišli poslechnout něco o historii, 
podívat se na sakrální umění, druzí se přišli seznámit s návrhem nového oltáře kostela 
a velmi početná skupina si přišla poslechnout varhanní koncert. 
Ale všichni přišli s pokorou, nadšením i zájmem. Zastavili se, posadili se a nechali  
na sebe působit tu tajemnou, božskou atmosféru kostela.  
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Stud z modlitby opadl a večer, po oficiálním ukončení programu, zůstalo v kostelních 
lavicích pár lidí, kteří svou adorací či modlitbou využili možnost přednést své vnitřní 
prosby a díky. 
 

V kostele sv. Jana Křtitele probíhal podvečer 
Noci kostelů trochu jinak. Návštěvníci si 
mohli mimo jiné projít a prožít svou cestu 
světla, zvolit mohli i cestu těžkostí nebo 
cestu konfliktu. Všechny cesty (a také svíčky 
nebo těžké kameny) končily v Ježíšově srdci.  
 

Úžasný večer se podařil mládeži v Klášter-
ním kostele. Ten, kdo tento kostel navštívil, 
musel z hloubky duše obdivovat nadšení 
dnešních mladých lidí. Myslím si, že účast 
na Setkání mládeže v Lisabonu s papežem 
Františkem zanechala v jejich srdcích 
nesmazatelnou stopu toho, že víra v Boha 
je milost – Boží dar. Ti, kteří přišli později, 
měli možnost seznámit se s historií, ale i s 
hudebním vystoupením dětských zpěváků. 
 

Neopomenu ani kostely sv. Jiljí, kostel 
Povýšení sv. Kříže v Třebosicích nebo kostel sv. Jana Nepomuckého v Lánech na 
Důlku. I zde mohli lidé nahlédnout do prostor, které jsou opravené, obnovené.  
Jsou to místa, kam si mnozí lidé jdou zavzpomínat, nebo využijí možnost této „Noci“ 
navštívit kostel, který je místem tak trochu pro ně vnitřně zapovězeným.  
 

1 600 je počet návštěvníků letošního ročníku Noci kostelů u nás. Vypovídá o velkém 
zájmu prohlédnout si kostely skrze umění, historii, či vlídnější přijetí.  
 

„… protože jsme s ním spojeni, smíme s důvěrou a volně přistupovat k Bohu,  
když věříme v Krista.“ „… ať vám ze své bohaté božské slávy dá to, že ve vás mocně 
zesílí, skrze jeho Ducha, vnitřní člověk, aby Kristus vírou přebýval ve vašem srdci.“ 

 

Citace ze Čtení sv. apoštola Pavla Efesanům 
 

Děkuji ze srdce všem, kteří se podíleli na programech a organizaci v jednotlivých 
kostelech, i těm, kteří se modlili za návštěvníky a úspěch Noci kostelů.  
 

Klíče, kterými jsme uzamkli kostely 7. června večer, pomyslně ukončily 16. ročník Noci 
kostelů. Další ročník této akce už ale brzy zaklepe znovu na dveře kostelů a my mu 
opět otevřeme. 
 

• Marcela Klemová 
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Noc kostelů v kostele sv. Jana Křtitele  
v Pardubicích 7. 6. 2024 
 

Při přípravě programu pro kostel sv. Jana 
Křtitele jsme se rozhodli využít letošní 
téma Noci kostelů – srdce, navíc v den 
svátku Nejsvětějšího srdce Ježíšova. 
Ještě jsme ani neskončili s přípravami  
a už se do kostela hrnuli lidé, aby si ho 
prohlédli cestou z voleb nebo jen při své 
procházce teplým podvečerem.  
 

Protože kostel sousedí s restaurací,  
obávali jsme se hlasité hudby, která  
bude program narušovat. Obávali jsme  
se i odlivu lidí kvůli tomu, že v ten  
večer probíhala Pernštýnská noc se svým 
bohatým programem. Obávali jsme se,  
že program chystáme jen pro pár 
jednotlivců. Ve všem jsme se zmýlili.  
Jak už to známe, Bůh dokáže nevýhody 
proměnit v požehnání. Živá hudba  
z restaurace vytvořila pohodovou kulisu, 
díky volbám a Pernštýnské noci byly  
ulice plné lidí otevřených zážitkům. 
 

Do prostoru před oltář jsme rozprostřeli 
velké červené saténové srdce, z něhož 
vedly tři stuhy jako cesty k hlavnímu 
vchodu do kostela.  
 

Cesta vedoucí středem kostela nabízela zamyšlení, kam všude a s kým můžeme sdílet 
světlo radosti. Mnoho lidí zapálilo svíčku a položilo ji na srdce před oltářem jako 
vzpomínku na své předky nebo jako přání, aby jejich vztahy dál přinášely radost  
a světlo. Na cestu vpravo jsme nabídli vzít do rukou valoun, který mohl zastoupit naše 
těžkosti. Zamyšlení na cestě vedla k možnosti složit potom u srdce některou naši tíži  
a dál se s ní už životem nevláčet. Cesta vlevo se zabývala konflikty, ve kterých toho 
třeba ani moc nezmůžeme a ocitneme se v nich, ani se nenadějeme.  
 

Tato stuha vedoucí k srdci před oltář byla vyrobená z proužků látek, které vetkáváme 
do maskovacích sítí pro Ukrajinu. Tyto proužky stříhají lidé z farnosti z látek, které 
nám pomáhají sbírat lidé v libereckých farnostech, odkud pocházím.  
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U vchodu do kostela probíhal workshop tkaní maskovacích sítí. Překvapilo nás, kolik 
lidí si aktivitu vyzkoušelo, někteří by tkali i po 22. hodině a jiní přislíbili pokračovat  
v tkaní v našem obýváku, ze kterého jsme už na Ukrajinu poslali přes 30 sítí.  
Na opačné straně pod kůrem bylo možné nakreslit vzkaz na zákopovou svíci pro vojáky 
i civilisty na Ukrajině. Díky podpoře farností, škol, dalších institucí a přátel jsme jich 
již vyrobili a odeslali přes 10 000. Zákopová svíce hoří až 5 hodin, lze na ní uvařit čaj, 
ohřát jídlo, zmrzlé ruce, nohy, vidět v ní podporu a zájem lidí v samotě a beznaději. Do 
výroby maskovacích sítí i zákopových svící spolu s přáteli vkládáme tu nejdůležitější 
ingredienci a tou je modlitba a víra, že Bůh neopouští nikoho a naše ruce jsou 
povolány zlepšovat svět kolem sebe. 
Už během večera jsme s celým týmem asi 10 lidí z pardubické farnosti prožívali radost 
z otevřenosti návštěvníků. Lidé se chtěli dotknout, obtěžkat tíhu, nést světlo, pomoci, 
tvořit radost, mluvit s druhým, prožít ticho, navštívit své nitro, nechat se obdarovat.  
Sešlo se nám 15 lístků s napsanými prosbami, které návštěvníci vhodili do vázy a 
vyjádřili tím své přání, aby je s nimi někdo z nás dlouhodoběji nesl. Kdo byste se tedy 
chtěl zapojit, neváhejte mě oslovit a jedné prosbě můžete věnovat svou modlitební 
péči a přimlouvat se za jejího pisatele. 
U východu z kostela jsme lidem nabízeli slovo na cestu napsané na papírovém srdíčku. 
Tato srdíčka opět chystali farníci, když svými modlitbami akci připravovali. 
Na závěr snad mohu citovat slova jedné členky týmu, která celé setkání podporovala 
modlitbou a sloužila duchovní podporou: „Připravili jste úplně úžasnou aktivitu, lidi 
šli přímo do Jeho srdce. Hrozně mě dojalo to vidět, jak po něm prahnou na Jeho svátek. 
Děkuju, že jsem u toho mohla být.“ 
Do kostela přišlo přes 200 lidí. A pokud při čtení někoho napadlo, jestli tam těch 
srdíček nebylo trochu moc, tak nebylo. Svět žízní po lásce, setkání a vřelém slovu,  
a to jako církev můžeme nabídnout.  
Letošní Noc kostelů nám to potvrdila a povzbudila nás v tom. 
 

• za tým organizátorů napsala Olga Tenková 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Modlitby za ulice 
 

Na červnovém jednání pastorační rada odsouhlasila 
záměr v rámci Roku modlitby připravit projekt 
„Modlitby za ulice“. 
 

Hlavní myšlenkou Modliteb za ulice je modlit se za lidi, 
kteří s námi žijí v jednom městě. Cílem je pomodlit se 
opravdu za každého a být mu v tu chvíli co možná 
nejblíže. Proto je cílem vydat se „do terénu“, abychom 
procházeli konkrétní místa, kde lidé žijí.  
Co ulice, to modlitba. 
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V Pardubicích a přilehlých obcích jich je zhruba šest set. Každý z nás si bude moci  
v neděli v kostele náhodně vylosovat kartičku se jménem ulice a celý týden se za ni 
modlit, případně, pokud to bude v jeho moci, danou ulici i navštívit. Může tak poznat 
místo, kam by se jinak nedostal a poznat zákoutí našeho města a okolí. Další neděli  
by kartičku přinesl do kostela a mohl si vylosovat další kartičku s jiným jménem ulice. 
Vedle kartiček s názvy ulic bychom rádi připravili interaktivní mapu, na které by bylo 
vidět, jak postupně svými modlitbami „zaplavujeme“ celé město a okolí. Snažíme se 
najít i další formu, jak danou akci „zhmotnit“ a přiblížit také lidem, kteří nechodí  
do kostela – říci o projektu celému městu – být misionářem. 
 

Dovolím si použít slova P. Jana Uhlíře: „Nečekáme, až někdo přijde za námi, my jdeme  
k lidem. Nebudeme jim zvonit na zvonky a přímo jim nabízet evangelium. Budeme se snažit 
změnit sami sebe, učit se dívat a modlitbou jim otvírat svá srdce. Chceme být misionáři, 
kteří jako Ježíš procházejí, dívají se a modlí se. Chceme být Izraelity, kteří procházejí kolem 
nedobytného Jericha a modlitbou prosí Boha, aby zvítězil nad zlem, které vytvořilo hradbu 
Boží milosti v lidských srdcích. Je to misijní činnost, když člověk opustí teplé místo domova 
a vydá se na pouť do blízkosti domovů mnohdy neznámých lidí. Ježíš procházel a najednou 
uviděl (srov. Mt 4,18). Možná i my cestou uvidíme na ulici zamilované snoubence, 
zaslechneme smích dětí či hádku manželů. Možná budeme procházet pomalu ulicí  
s růžencem v ruce a budeme přemýšlet o lidech, které jindy bezmyšlenkovitě míjíme. 
Možná, že právě tato zkušenost nás bude proměňovat a zatoužíme také těmto neznámým 
lidem jednou i slovem předat radost ze života s Kristem.“ 
 

Konkrétní způsob, jakým budeme tuto aktivitu realizovat a zejména formu jejího 
zhmotnění momentálně připravujeme. Pro vlastní realizaci rádi uvítáme nápady  
a ruce dobrovolníků. Už teď víme, že bude potřeba vytvořit kartičky s názvy ulic,  
napsat návody, připravit interaktivní mapu, zajistit pravidelné rozmisťování kartiček  
v kostele, připravit plán a rozpočet akce, pravidelně sbírat každý týden kartičky  
a zanášet je do mapy, graficky vše navrhnout a domyslet, najít způsob, jak zapojit  
do projektu město, zkrátka každá ruka se bude hodit.  
 

Doufáme, že se mezi námi najde dost odvážných misionářů, kteří najdou odvahu se 
zapojit do realizačního týmu, těch, kteří nám s projektem pomohou. Prosím, dejte 
vědět P. Jendovi Uhlířovi, případně mně na e-mail tomas@khome.cz. Předem díky  
za vaši podporu, ať už to bude nápadem, slovem, pomocnou rukou či modlitbou. 
 

Pro inspiraci uvádím modlitbu, kterou se modlili za ulice ve Vrchlabí: 
 

„Bože, ať Tvá láska, pokoj a požehnání, ty, kdo zde pracují, žijí a tudy půjdou, promění  
a chrání. Amen.“ 
 

• Za přípravný tým, Tomáš Kučera 
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Úklid zvonice v Pardubičkách 
 

Letos jsme se v rámci akce Noc kostelů rozhodli otevřít pro veřejnost více památek.  
Mezi ně patří i kostel sv. Jiljí spolu se zvonicí. Zatímco kostel se pravidelně uklízí, 
zvonice úklidem neprošla již léta. Proto jsme požádali naše mladé farníky o pomoc.  
 

Velmi ráda bych tímto chtěla 
poděkovat čtyřem ochotným 
brigádníkům, kteří se nebáli  
a přišli v pátek navečír 
vyzbrojeni rouškami  
vysmejčit zvonici  
v Pardubičkách. Tomáši,  
Emičko, Katko a Aničko  
– děkuji. 
 

• Pavla Bednářová 
 

 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Za hlasem Tvým šel jsem, Pane... 
 

Dne 28. května 2024 uplynulo 30 let,  
kdy Pán Života a Smrti povolal na věčnost P. Oldřicha Henycha.  
 

Zpráva o jeho náhlém úmrtí na faře v Rosicích nás velice překvapila. 
P. Oldřich Henych se narodil 20. ledna 1920 V Městci Králové do rodiny, ve které 
vyrůstal se dvěma sourozenci. Na kněze byl vysvěcen 3. června 1944 v Hradci Králové. 
Během svého kněžského působení pobýval ve Skutči, Nekoři, Šlapanově, Sedloňově, 
Náchodě, Holicích, Pardubicích a Rosicích nad Labem. Pán si ho povolal 28. května 
1994 ve věku 74 let. Pohřeb se konal v kostele sv. Bartoloměje v Pardubicích dne  
3. června 1994 v den jeho 50. výročí kněžského svěcení. Jeho tělesné ostatky byly 
převezeny dle jeho přání na hřbitov do Sedloňova, aby zde v kněžském hrobě očekával 
slavné vzkříšení. P. Oldřich Henych byl kanovníkem katedrální kapituly u Sv. Ducha v 
Hradci Králové, kancléřem biskupské konzistoře v Hradci Králové a členem církevního 
soudu. Všechna tato jeho služební postavení vyžadovala vlastnosti, kterými byl plně 
obdařen. Dovolím si vložit do této vzpomínky na P. Oldřicha Henycha toto vysvětlení: 
• kancléř je úředník církevní diecéze, který má na starosti především její právní záležitosti 
• kanovník je kněz, příslušející ke katedrální kapitule nebo ke kapitulnímu chrámu nebo je 
to také označení pro kněze vykonávajícího slavnostní liturgické funkce v určitém kostele 
P. Henych v Pardubicích působil mnoho let (1970-1991). V této době, kdy stál v čele 
naší farnosti, se zde vystřídalo několik kaplanů, kteří přišli většinou hned po 
vysvěcení. Přísnost, důslednost, přesnost, kázeň, velká disciplína – to vše byly 
charakteristické rysy  P. Henycha, které těmto kněžím nebyly na škodu.  
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V těchto letech se zde tak formovaly dnes významné osobnosti pro kněžský život  
„v terénu“ (děkan Katolické teologické fakulty Univerzity Karlovy v Praze – P. Jaroslav 
Brož, dále P. Antonín Krasucki, člen provinční rady dominikánů a spirituál díla sv. 
Zdislavy, P. Václav Vacek, člen poradního sboru kardinála Tomáška, člen disidentu,  
P. Jaroslav Jáchym Šimek, premonstrát a bývalý želivský opat, P. František Beneš, 
významný salesián (+2017) a další). Za jeho vedení farnosti zde byli vždy dva kaplani,  
a to na dva roky. V této nelehké době normalizace a době mnoha přísných opatření 
vzešlo s Božím požehnáním z naší farnosti několik kněžských povolání. Pokud 
pamětníci zavzpomínají, musí pokorně přiznat, že to, co je pro nás nepochopitelné 
nebo dokonce nepříjemné, je v Boží prozřetelnosti měřeno úplně jiným metrem. 
Pročítám-li dnes parte P. Oldřicha Henycha, musím s pokorou respektovat znění verše, 
který si zvolil sám: „Za hlasem Tvým jsem šel, Pane, nebudu zahanben navěky.“  
Díky Tobě, Pane, že jsme po dobu 21 let měli v čele naší farnosti tohoto služebníka 
Božího. Odpočinutí věčné dej mu, Pane, a světlo věčné ať mu svítí u Tvých svatých 
navěky, neboť Ty jsi milosrdný... 
 

• Anna Hofericová 
 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Škola Noe 

Celoroční projekty deváťáků 
 

Ve škole Noe žáci posledního ročníku v průběhu celého roku pracují na projektu, 
prostřednictvím kterého poznávají různé profese či činnosti. Každý žák si zvolí téma, 
které je mu blízké. Letošní deváťáci si vybrali například práci lékaře, spisovatele nebo 
programátora, věnovali se ale i ručním pracem (pletení svetru), cukrářským výrobkům 
či výrobě lavičky. Svůj projekt pak prezentují před spolužáky, rodiči a učiteli.  
Ti ve svém hlasování vyberou šest projektů k postupu do finále, v němž pak projekty 
hodnotí komise složená z řad příznivců školy a veřejnosti. Nejlepší projekty jsou pak 
ohodnoceny. Prací na projektu žáci zpravidla objeví plusy a mínusy daného povolání  
či činnosti. Zdokonalí své řečnické dovednosti a využijí své znalosti práce s počítačem.  
 

• Za školu Noe Mgr. Markéta Chmelová 
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----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Charita 
 

Návštěva otce Ihora Kozankeviče,  
ředitele Drohobyčské Charity  
 

Na Pardubicko minulý týden zavítal ředitel Karitasu 
sambirsko-drohobyčské eparchie (Drohobyčské 
Charity) na Ukrajině a zároveň kněz Ihor Kozankevič. 
Přijel na pozvání Oblastní charity Pardubice, která 
ukrajinským kolegům dlouhodobě pomáhá dovozem 
humanitární materiální pomoci. Otec Ihor kromě 
středisek pardubické Charity navštívil další sesterské 
Charity v regionu, které na dovozu pomoci 
spolupracují. Závěr návštěvy patřil besedě o práci 
Charity na Ukrajině v kostele sv. Bartoloměje, která 
byla spojena s modlitbou za válkou zkoušenou zemi  
a charitní pracovníky. Drohobyčskou Charitu můžete popořit nejen finančně či 
materiálně. Otec Ihor na besedě srdečně pozval lidi ochotné pomoci prací vlastních 
rukou na Letní dobrovolnický kemp v krásném prostředí Karpat.  
Více informací na webových stránkách Drohobyčské Charity en.caritas-sde.org. 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Sbírka školních potřeb 
 

Pro školou povinné děti klientů Služeb pro rodiny s dětmi pardubická Charita  
tradičně pořádá materiální a finanční Sbírku školních potřeb. Pro děti ze sociálně 
znevýhodněných rodin uvítáme dar nových či zachovalých školních pomůcek. Můžete 
přispět také finančně na sbírkovém účtu 2800235245/2010, do poznámky, prosíme, 
napište sbírka školních potřeb. Školní pomůcky můžete osobně přinést na dispečink 
Oblastní charity Pardubice v ulici V Ráji ve všední den od 7:00 do 15:00 či na faru  
v Pardubicích v úředních hodinách v úterý a ve čtvrtek od 9:00 do 11:00.  
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Přijďte na Charitu nejen na letní brigádu 
 

Studenty rádi přivítáme na (nejen) letní brigádě ve většině středisek. Pro terénní 
služby budete potřebovat řidičský průkaz, v ostatních střediscích se obejdete bez něj. 
Nabízíme vstřícný přístup, vlídný kolektiv, hodinovou mzdu 155 Kč. Zavolejte, stavte 
se, těšíme se na vás. Jaroslav Havlík, DiS., metodik sociálních služeb,  
V Ráji 732, 530 02 Pardubice, jhavlik@charitapardubice.cz, 735 726 952. 
 
• Za Charitu Jan Lohynský 
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--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Rozhovory 

 
Architekt Josef Pleskot. Foto: Tomáš Nosil 

 

Pane architekte, přiblížíte nám, prosím, odkud pocházíte a kde se cítíte doma?  
 

Narodil jsem se v písecké porodnici a krásné dětství a mládí jsem prožil v domě mých 
prarodičů na kopci sv. Jakuba v Čížové v dohledu Písku. Tam se cítím být ukotven.  
Za dlouhou dobu mého života se mi však pojem domova rozšířil i do Prahy, mám ji  
opravdu rád.  
 

Váhal jste, zda přijmete práci na novém oltáři pro kostel sv. Bartoloměje?  
 

Ano, váhal. Poté, co jsem měl možnost navrhnout ve spolupráci s Norbertem Schmidtem 
oltář v Plečnikově kostele Nejsvětějšího Srdce Páně na Vinohradech, jsem věděl, že je to 
práce velmi obtížná, pokaždé specifická, a právě tím obzvláště náročná.  
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Pardubice jsem si oblíbil,  
říká architekt Josef Pleskot 
 

Na konci dubna proběhlo představení návrhu nové liturgické úpravy v kostele sv. 
Bartoloměje. Zdravotní důvody bohužel neumožnily osobní účast autora návrhu 
Josefa Pleskota. Na následujících řádcích vám proto přinášíme rozhovor s panem 
architektem, mimo jiné o tom, jak návrh vznikal.  



Jak na Vás pardubický kostel zapůsobil a odkud jste čerpal inspiraci?  
 

Pardubický kostel sv. Bartoloměje na mě zapůsobil ohromně silně svojí materiálovou 
kompaktností – všudypřítomným pískovcem, ale také svojí komorností, semknutostí  
a nebývalou přívětivostí.  
 

Mohl byste stručně charakterizovat váš návrh? Co je jeho hlavní myšlenkou?  
 

Hlavní myšlenkou návrhu je co možná největší vysunutí oltáře ze zajetí presbytáře směrem 
do kostelní lodi a vytvoření ostrova, na němž se koncentrovaně odehrává liturgie.  
 

Nový oltář v kontextu svatobartolomějského kostela je zároveň jakousi neagresivní přídí 
lodě vnořené mezi shromážděné. Od samého počátku jsem pro jeho zhmotnění neuvažoval 
o jiném materiálu než o pískovci.  
 

Jak dlouho trvá vytvořit takový návrh a kolik dalších lidí je do práce zapojeno?  
 

O návrhu jsem přemýšlel minimálně jeden rok. Ke spolupráci jsem znovu vyzval kolegu 
Norberta Schmidta, který liturgii hodně rozumí.  
 

Jakou roli při Vaší práci hraje víra a považujete ji za nezbytnou při tvorbě  
sakrálního prostoru?  
 

Víra hraje důležitou roli v celém mém životě, a tudíž i v mé práci. Nemyslím si ale, že kdo 
není aktivním katolíkem, nemůže dobře navrhnout oltář, liturgický prostor, kostel…  
 

Jak vnímáte práci pro chrámový prostor a liší se od tvorby pro jiná veřejná místa?  
 

V mém pojetí není rozdíl mezi navrhováním pro chrámový prostor a jiný veřejný prostor, 
protože středobodem návrhu je vždy člověk s geneticky kódovanou touhou přesahovat 
lidské horizonty. Takto si vždy definuji cíl práce.  
 

Jaký máte vztah k Pardubicím, co se Vám ve městě líbí  
a co by se podle vás dalo zlepšit?  
 

Pardubice jsem si oblíbil. Myslím, že jim rozumím. Jsou pro mě uchopitelným městem. 
Právě ta uchopitelnost je mi sympatická. Míra zlepšování je pro Pardubice asi stejná, jako 
pro ostatní česká města. Zlepšování vidím ve vyšší míře propojování městských prostorů, 
krajinných systémů, v odstraňování bariér fyzických i mentálních…  
 

Které Vaší realizace si zvláště vážíte?  
 

O své práci neustále pochybuji, ale určitě si vážím realizací na Pražském hradě, v Litomyšli 
a v Ostravě. Také jsem rád, že jsem mohl udělat centrálu Československé obchodní banky  
v Praze – Radlicích. Jsem vděčný za to, že mám možnost přemýšlet v ohromně širokém 
spektru zakázek.  
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Jste stále velmi aktivní, co Vás nyní nejvíce zaměstnává?  
Opravdu je stále hodně věcí, které mě zaměstnávají. Mezi ně patří i projekty s vysokou 
mírou vizionářských příležitostí, jakými jsou obytné soubory – městské části Ostravy pro 
tisíce lidí. Hodně mě také zaměstnávají úvahy o směřování Pražského hradu.  
 
Děkuji za rozhovor a přeji Vám pevné zdraví a hodně radosti z výsledků Vaší práce. 
 
• Lukáš Pavlík 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

 
Vaše rodina měla blízko k zemědělství, povíte nám, jak jste prožíval dětství  
a máte na tuto aktivitu čas i nyní? 
 

Rodiče zemědělství neprovozovali. Tatínek byl technik výroby v mlékárně, v šedesátých 
letech zavedl výrobu ementálu v Jaroměřické mlékárně, později v Moravských Budějovicích. 
Potom byl na tehdy moderní sušárně v Jihlavě, později mrazírně, pak se dostal do Polné, 
kterou v devadesátých letech zprivatizoval. Maminka byla mzdová účetní v Jihlavských 
dřevařských závodech, dnes Sapeli Polná. Ovšem tatínkův otec byl agronomem, viděl jsem 
ho jen jednou. V sedmdesátém roce zemřel, ale asi jsem něco z jeho genů nadšení pro 
rostlinnou výrobu zdědil. Vzpomínám si, jak kdesi ještě v Jaroměřicích mi tatínek ukázal 
rozsypané obilí na krajnici a povzbudil mě, ať si nasbírám a dám naklíčit. Pak mě musel 
zastavit a říkat, že už to stačí :-). Jinak od šesti let jsem měl svůj záhonek a nedokázal jsem 
si představit, že bych mohl existovat, aniž bych něco pěstoval. Cílevědomější pokusy však 
byly od dvanácti let, to jsem pěstoval proso a slunečnici. V jedenácti letech jsem si dal 
životní cíl, který jsem však nesplnil: vysoká škola zemědělská. Také mě mrzelo, že jsem se 
naučil roubovat až v patnácti letech, samozřejmě na vlastní semenáčky z jadérek.  
 

Když jsem pak slyšel podobenství o rozsévači, nijak mě nepřekvapovalo – věděl jsem, čeho 
je schopné obilí (v mimořádně odnoživém roce 1983 jsem napočítal u žita až třináct 
fertilních odnoží). Nikdy jsem do žádné lidové školy umění v dětství nechodil: maminka se  
o mně a bratrovi vyjádřila: „Mají jalovou notu“.  
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Rozhovor  
s P. Tomášem Kvasničkou 
Otec Tomáš Kvasnička poprvé přišel do Pardubic  
dva roky po kněžském svěcení a působil zde do roku  
2009. Podruhé do Pardubic přišel v roce 2019.  
 

Nyní je poslán do farnosti v Chrasti, kde bude  
duchovním správcem. Tato nová skutečnost byla 
impulsem i k následujícímu rozhovoru.  



Střední školu jsem absolvoval v Jihlavě – zemědělskou, obor pěstitel, pak jsem se nedostal 
na fytotechniku do Brna a nastoupil jsem do tehdejšího zemědělského družstva Budovatel 
Dobronín jako traktorista, ale to už není dětství. Na pěstitelskou aktivitu i v současnosti si 
čas nalézám – aspoň v malé míře stále něco pěstuji, v každém místě se vždy najde kousek 
zanedbané země, kterou je možno zvelebit. 
 

Součástí Vaší práce ve zdejší farnosti bylo i docházení do věznice, co pro Vás bylo 
nejtěžší na této službě? 
 

Asi nejtěžší je vyrovnat se se skutečností, že ani justice není spravedlivá a ani lidé vevnitř 
nedělají všechno podle pravidel. Odsouzení muži jsou naprosto demotivováni a mnohdy  
se v životní úrovni spíše zhorší, o nápravě není ani řeč. Musíte stále vyhodnocovat situaci, 
co si můžete dovolit a komu můžete v čem vyhovět. 
 

Čím Vás práce ve věznici obohatila? Jak dlouho už ji navštěvujete a budete  
v této službě pokračovat? 
 

Poprvé jsem byl v pardubické věznici v listopadu 2005, od května 2009 tam mám pracovní 
úvazek. Nejprve 0,2 , po roce až do současnosti 0,5 a v této službě budu stále, dá-li Bůh, 
pokračovat. Otvírá se nová možnost participovat na projektu „Tichý oddíl“, což je program 
pro odsouzené na základě ignaciánských exercicií, který má napomoci ke snížení recidivy. 
Tedy vnímám jistý závazek, vydržet ještě tak osm let. 
 

Kdy jste poznal, že Vás Bůh povolal ke kněžství? 
 

Během svého života jsem stále prožíval určitý vztah s Bohem, a jistě mému zrání ke kněžství 
napomohl příklad tehdejšího duchovní správce v Polné, P. Stanislava Zemana. Fascinovala 
mě jeho propracovaná kázání, jeho trpělivost a prokazatelná láska, se kterou mluvil, 
vystupoval, každým slovem obdarovával. Jinak asi od čtrnácti let jsem v hloubce mysli 
vnímal stálou přítomnost tohoto volání, které se projevovalo někdy více, někdy bylo jako  
v hloubce. Když mě tento kněz v roce 1996 otevřeně vyzval k této životní cestě, nedokázal 
jsem mu ještě odpovědět, protože jsem se ještě vnitřně hádal a protestoval jsem a křičel: 
„Proč zrovna já!“ P. Stanislav pak téhož roku zemřel a nikdo na světě o mém povolání 
nevěděl, tedy se to mohlo zasunout, ale povolání bylo skutečně živé a musel jsem na něj 
aktivně odpovědět a postavit se k němu čelem. 
 

Vaše kázání jsou často zaměřena na originální výklady Písma v řečtině, které jsou 
velmi zajímavé. Kdy jste se začal věnovat studiu těchto jazyků (latina a řečtina)  
a jazykovým nuancím v překladech Písma? 
 

Řečtina mě fascinovala už na základní škole, tehdy nebyly možnosti, kde se více poučit. 
Vzpomínám, jak jsem byl v dějepise smutný z toho, že už končí výuka o Řecku a začíná se 
mluvit o Římu. K těmto jazykům také vede i botanika, kde se zajímáte o názvy a dovídáte 
se, že jsou z velké části řecké s latinským pravopisem. Cílevědomé studium bylo samozřejmě 
až na Teologické fakultě v Praze, tam jsem se přihlásil i do dalších pokračovacích kurzů. 
Zde vyjadřuji vděčnost vyučujícím PhDr. Markétě Koronthályové a PhD. Josefu Bartoňovi. 
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Jistě každý farník Vás viděl s kolem po boku,  
jsou nějaké destinace, které byste na kole rád projel? 
 

Kolo mi pomáhá se udržovat ve fyzické kondici, rád bych 
se dostal do maďarského Szombáthely a přijal výzvu 
přejet etapu Cheb – Opava. 
 

Co Vám pardubická farnost dala?  
 

Znovu jsem žil v kněžské komunitě, která mě podržela  
a umožnila mi prohloubit své kněžství. Jistě to bylo také 
blízko do věznice, což bylo pohodlné. Vnímal jsem na sobě 
i jisté Boží požehnání, žádný covid se mě nedotkl, a když 
jsem měl na kole lehčí havárii, zranění bylo tak lehké,  
že jsem nemusel mít ani neschopenku. 
 

Těšíte se do Chrasti?  
Co očekáváte od nové farnosti a na co se těšíte? 
 

V přejití do farnosti Chrast vidím velkou důvěru otce 
biskupa, kterou mi dává. Je to přece historicky důležitá 
farnost, která už dnes žije, jak jsem se doslechl, životem asi patnácti nadšených rodin, 
některých nedávno pokřtěných. Tam budu moci ze svého kněžství jistě dost darů 
zprostředkovat a svátostně posloužit. 
 
 

• Dominika Demlová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Oltář pro Bartoloměje 
 

Koncem dubna proběhla prezentace návrhu úpravy 
liturgického prostoru v kostele sv. Bartoloměje, byly 
vytištěny letáčky s informacemi a QR kódem.  
  
Funguje i webová stránka oltarprobartolomeje.cz,  
kde najdete základní potřebné informace.   
 

V neděli 23. června bude sbírka v pardubických  
kostelech věnována na tento účel.  
Do 10. června se zatím vybralo 741 250 Kč.  
 
Všem dárcům děkujeme. 
 

• P. Jan Uhlíř 
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KALENDÁŘ  AKCÍ  |  16. 6. – 24. 8. 
 

ne 16.6. Sbírka – Charita 

pá 21.6. 
Loučení s otcem Tomášem a oslava životních jubileí kněží  
(17:00 | kostel sv. Bartoloměje + posezení na farní zahradě) 

so 22.6. Setkání skautů a mše svatá (14:00 | Podskala) 

ne 23.6. Farní sbírka – Na nový oltář do kostela sv. Bartoloměje 

po 24.6. 
Slavnost Narození sv. Jana Křtitele  
(18:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

pá 28.6. Modlitba za národ (17:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

po 1.7. Začátek školních prázdnin – prázdninový režim farní kanceláře 

čt 4.7. 
Svátost smíření  
(08:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 5.7. 
Slavnost sv. Cyrila a Metoděje  
(9:00, 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

    
Svátost smíření  
(16:00 - 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

    Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

so 6.7. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

  13.7.-27.7. Skautský tábor 

ne 28.7. 
Poslední mše sv. P. Tomáše Kvasničky v Pardubicích  
(9:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

  Poutní mše svatá u kaple sv. Anny v Pardubicích (17:00) 

    Modlitba za národ (18:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

čt 1.8. 
Svátost smíření  
(08:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 2.8. 
Svátost smíření  
(16:00 - 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

    Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

so 3.8. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

čt 15.8. Slavnost Nanebevzetí Panny Marie (18:00 | klášterní kostel) 

so 24.8. 
Koncert k poctě Vojtěcha z Pernštejna  
(19:00 | kostel sv. Bartoloměje) 
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KALENDÁŘ  AKCÍ  |  25. 8. – 22. 9. 
 

ne 25.8. Poutní mše svaté v kostele sv. Bartoloměje (7:00, 9:00 a 19:00) 

    
Prohlídka kostela sv. Bartoloměje  
a náhrobku Vojtěcha z Pernštejna (15:00) 

st 28.8. Modlitba za národ (17:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

ne 1.9. První mše svatá pro rodiny s dětmi (10:00 | klášterní kostel) 

    Poutní mše svatá (kostel sv. Jiljí | 17:00) 

st 4.9. Uzávěrka Zpravodaje farnosti č. 5 

čt 5.9. 
Svátost smíření  
(08:00- 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 6.9. 
Svátost smíření  
(16:00 - 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

    Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

so 7.9. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

    
Dny evropského dědictví, Přednáška prof. Petra Vorela  
(14:00 - kostel sv. Bartoloměje) 

st 11.9. Setkání seniorů (14:30 | fara)  

ne 15.9. Sbírka – Církevní školství v diecézi 

    Vychází Zpravodaj farnosti č. 5 

    
Poutní mše svatá a žehnání Svatojakubského patníku u kapličky 
(Kokešov | 15:00) 

  15.9.-18.9. Duchovní obnova seniorů ve Slavoňově 

ne 22.9. 
Farní den, přijetí do katechumenátu  
(9:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

 

PRAVIDELNÁ  AKCE 
 

čtvrtek 
Adorace 
(18:30 - 20:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

________________________________________________________________________________________________________ 
 

www.farnost-pardubice.cz 
facebook.com/farnostPardubice 

instagram.com/Pardubicefarnost 
________________________________________________________________________________________________________ 


